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گروه اقتصادیگزارش

خدیجه نوروزیگزارش
روزنامه نگار

رکوردشــکنی های اخیر مصرف برق در کشور 
موجب شده است تا خبرهایی از تعطیلی ادارات 
برای جلوگیری از خاموشی های خانگی به گوش 
برسد هرچند که علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو 
دیروز اعلام کرد که »فعلا هیچ گونه درخواستی 

برای تعطیلی ادارات نداشته ایم.« 
افزایش بی ســابقه دمای هوای کشور در هفته 
گذشته علاوه بر شکستن رکورد تاریخی مصرف 
برق کشــور )72هزار و 485مــگاوات( رکورد 
مصرف برق تهران را هم جابه جا و ۱27۰۰مگاوات 
را ثبت کرد که حدود 5۰۰مگاوات از سال گذشته 

بیشتر است.

به  گزارش همشــهری، دمــای هوای تهــران روز 
چهارشنبه ۲۱تیرماه از ۴۰درجه عبور کرد و میزان 
دمای هوا در برخی نقاط به ۴۳درجه نیز رسید که در 

۱۱سال اخیر بی سابقه بوده است.
تاکنون کاهش ساعت کار حضوری کارکنان دولت، 
قطع برق ادارات پرمصرف و قطع برق صنایع از سوی 
مســئولان صنعت برق برای ایجاد تعادل در شبکه 
اجرایی شده اســت. به گفته مسئولان صنعت برق، 
ممکن است براساس پیش بینی سازمان هواشناسی 
و تداوم و ماندگاری جریان گرما در کشور و افزایش 
مصرف برق در هفته های پیش رو درخواست تعطیلی 
ادارات را داشته باشیم اما در حال حاضر مشکلی در 

تامین برق هموطنان وجود ندارد.
علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو دیروز در گفت وگو با 
یکی از خبرگزاری ها، دربــاره وضعیت تامین برق و 
درخواست برای تعطیلی ادارات، اظهار کرد: هیچ گونه 
پیشــنهادی برای تعطیلات نداشــتیم؛ اگر مردم 

همکاری با صنعت بــرق را ادامه دهند و شــرایط 
همین گونه باشــد و بتوانیم از ظرفیت ها اســتفاده 

کنیم، امیدواریم که اصلا به آن شرایط نرسیم.
وی افزود: در صورت نیاز حتما از طریق رسانه های 
رسمی اعلام می کنیم، اما تا امروز هیچ درخواستی 

در این زمینه نداشته ایم.

دلیل خاموشی های پراکنده چیست؟
مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق در 
گفت وگو با همشــهری درباره برخی خاموشی های 
پراکنده تابستان با توجه به رکوردشکنی های اخیر 
برق گفت: ما تا الان قطعی برق برنامه ریزی شــده 
برای بخش خانگی نداشته ایم اما باید توضیح دهم که 
شبکه های برق در معرض بلایای طبیعی نظیر تندباد 
و گرد و خاک است و وقتی مصرف برق بسیار بالاست 
و در زمان اوج مصرف برق قرار می گیریم افزایش دما 
و گرمای هوا هم ممکن اســت باعث به وجود آمدن 
حوادثی شــود که منجر به قطعی های موقت شود؛ 
به عنوان مثال، هفته قبل آتش ســوزی یك درخت 
در مشهد و بادهای ۱۲۰روزه سیستان و بلوچستان، 
حوادثی به وجود آوردند که البته با تلاش همکاران 

سریع برطرف شدند.
رجبی مشــهدی افزود: صنعت برق حدود ۱۰هزار 
مگاوات ناترازی برقی دارد و کسی منکر این قضیه 
نیســت اما با برنامه ریزی هایی که انجام شده سعی 
کرده ایم تا کمترین مشکل را در تامین برق داشته 
باشیم. خوشبختانه شرایط تامین برق تاکنون پایدار 
بوده اســت که جا دارد از همه مشــترکان به خاطر 

همکاری خوب شان قدردانی کنیم.
ســخنگوی صنعت بــرق آخرین رکــورد مصرف 
برق را 7۲هــزار و ۴85مگاوات اعــلام کرد و افزود: 
این رکود مصرف برق در ۱9تیرماه اســت. معمولا 
روزهای تعطیل مصــرف کاهش پیدا می کند. تمام 
برنامه ریزی های ما برای این اســت که هیچ قطعی 

برقی اتفاق نیفتد. ســعی ما بر این است که بتوانیم 
برق تمام بخش ها اعم از خانگی، صنایع و کشاورزی 
را تامین کنیم. وی همچنین گفت: امســال رشــد 
مصرف برق در بخش صنعت را شاهد بودیم که بسیار 

امیدوارکننده اســت چراکه ما هر چقدر بتوانیم به 
بخش مولد برق بدهیم میزان اشــتغال زایی و رشد 
تولید را به همراه دارد اما در صورتی این رشد ادامه دار 

خواهد بود که مردم با ما همکاری کنند.

ناترازی برق بالاست اما به گفته وزیر نیرو هنوز درخواستی برای تعطیلی ادارات داده نشده است

ایراد شورای نگهبان به تعیین سقف اجاره بها قابل رفع است
مستأجران؛ چشم انتظار حمایت

بازار اجاره این روزها برای مســتأجرانی که مجبور به 
جابه جایی یا خانه اولی هســتند، چیزی جز استرس و 
نگرانی ندارد. جیب های خالی مســتأجران با رقم های 
گزافی که بعضی از مالکان تقاضا می کنند و مشــاوران 
املاک نیز بر آتــش آن می دمنــد، همخوانی ندارد. 
بررسی های میدانی نشان دهنده افزایش عجیب و غریب 
قیمت هاست و در این میان مالکان نگاه خوشایندی نیز 
به تعیین سقف اجاره بها از سوی دولت ندارند و ترجیح 
می دهند براساس برداشت خودشان از بازار، قیمت ملک 

خود را تعیین و در بازار عرضه کنند.  
حالا شورای نگهبان تعیین سقف اجاره که دولت به دنبال 
قانونی کردن آن از طریق مجلــس بود، مغایر اصل85 

قانون اساسی اعلام کرد. 

نبود ضمانت اجرایی برای اعلام افزایش قیمت مصوب در حوزه 
مسکن موجب شده است تا دولت نتواند نقش تعیین کننده ای 
در بازار اجاره داشته باشــد؛  بازاری که مستأجران خواهان 
ایفای نقش جدی دولت در آن هستند چرا که بخش زیادی 
از حقوق شان را باید برای آن هزینه کنند و بعضا پولی برای 
مخارج دیگر برایشان باقی نمی ماند. بنابراین دولت به دنبال 

آن بود تا به صورت قانونی وارد این بازار شود.
به گفته علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت از آنجا که 
دولت به طور مستقیم اختیاری برای تعیین سقف اجاره بها به 
شکل قانونی ندارد به دنبال آن بوده تا بتواند از طریق مجلس یا 
سایر مراجع ذیصلاح مانند شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
سران قوا برای تعیین سقف اجاره بها اقدام و آن را کنترل کند.

مخالفت شورای نگهبان با تعیین سقف اجاره
طرح ســاماندهی بازار زمیــن، مســکن و اجاره بها ازجمله 
طرح های مهم در حوزه مسکن است که مسئولان و نمایندگان 
مجلس امید زیادی برای کنترل بازار مسکن به آن بسته اند. 
یکی از موضوعات مطرح در این تعیین سقف اجاره بها بوده 
اســت. این طرح با همکاری وزارت راه وشهرسازی و مجلس 
برای کنترل و آرامش بازار مسکن در ۲بخش خرید و اجاره در 
مجلس شورای اسلامی بررسی شد و پس از تصویب برای تأیید 
در اختیار شــورای نگهبان قرار گرفت. براساس ماده8 طرح 
دوفوریتی کنترل و ساماندهی اجاره بهای املاک مسکونی، 
شورای عالی مســکن مکلف شده است هر ســاله نسبت به 
تعیین سقف یا میزان افزایش اجاره بها و قرض موضوع شرط 
آن اقدام کند. شورای مذکور مکلف است تعیین سقف و میزان 
افزایش یادشده این ماده را تا قبل از پایان اردیبهشت هرسال 
اعلام کند اما دیروز اعلام شده که شورای نگهبان تعیین سقف 
اجاره بها توسط شــورای عالی مسکن  را مغایر اصل85 قانون 
اساســی می داند. درحقیقت، واگذاری بدون ضابطه تعیین 
سقف تعرفه قابل دریافت در هر معامله به آیین نامه مصوب 

واردات خودروهای کارکرده قانون شد
 قیمت ها در بازار خودرو 

سقوط می کند؟
لایحه واردات خودروهای کارکرده به قانون تبدیل شد. هادی 
طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان دیروز اعلام کرد لایحه 
مربوط به واردات خودروهای کارکرده در جلســات شــورای 
نگهبان بررسی شــد و خلاف موازین شــرع و قانون اساسی 
شناخته نشد و با توجه به تأیید این مصوبه از سوی هیأت عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام، این موضوع تبدیل به 

قانون شد.
بسیاری از کارشناسان معتقدند که با آغاز واردات خودروهای 
کارکرده و به شرطی که نرخ تعرفه آنها بالا نباشد، قیمت خودرو 

در بازار خصوصا خودروهای خارجی، سقوط خواهد کرد.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلــس در واکنش به این 
خبر به همشهری گفت: با تصویب مصوبه واردات خودروهای 
کارکرده توسط شــورای نگهبان، موضوع واردات خودروهای 
کارکرده زیر 5 سال در کشور ما تبدیل به قانون شد و انتظار ما 
این است که دولت تلاش کند این طرح را حداکثر تا یك  ماه 
دیگر اجرایی کند و ما هم در ایــن زمینه تلاش خواهیم کرد 

این اتفاق بیفتد.

قانون جدید، قانون قبلی را سهل تر می کند
تأیید لایحه واردات خودروهای کارکرده در شورای نگهبان در 
حالی است که طرح واردات خودروهای نو که از سال گذشته 
مطرح و تصویب شــد، کماکان به کندی پیش می رود و اتفاق 
خاصی در زمینه واردات خودروهای نو نیفتاده است. لطف الله 
ســیاهکلی در مورد علت روند کنــد واردات خودروهای نو به 
کشور، گفت: ما برای ســاماندهی بازار خودرو مصوب کردیم 
خودروهای نو وارد کشور شود که قانون بسیار خوبی است، اما در 
اجرای آن مشکلاتی پیش آمد چرا که با توجه به اینکه بحث بر 
سر واردات خودروهای نو است، حجم پول و ارزی که برای انجام 
این طرح مورد نیاز است، قابل توجه است؛  این در حالی است که 
دولت توان این کار را ندارد، ضمن اینکه با توجه به کمبود عرضه 
خودرو در بازار، لازم است خودروی بیشتری وارد کشور شود تا 
بتواند پاسخگوی تقاضای موجود باشد، برای همین دولت طرح 

واردات خودروی کارکرده زیر 5 سال را نیز مطرح کرد.
ســیاهکلی افزود: از طــرف دیگر، طــرح واردات خودروهای 
کارکرده به معنای آن است که خودروهای خارجی ارزان تری در 
تعداد بیشتری وارد کشور شود که بازار را به طورحتم تحت تأثیر 
قرار می دهد. همچنین اگر این اتفاق بیفتد، طرح کنونی، قانون 

قبلی واردات خودرو را در حوزه اجرا سهل تر می کند.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس بیان کرد: بر این اساس، 
ما امیدواریم که در تنظیم آیین نامه واردات خودروهای کارکرده 
دقت بیشتری انجام شود تا این هدف محقق شود و دولت بتواند 

خودروهای بیشتری وارد کشور کند.
سیاهکلی در مورد جزئیات قانون واردات خودروهای کارکرده، 
گفت: قانون به صورت کلی  نوشته می شود و جزئیات را آیین نامه 
قانون تعیین می کند، برای همین دولت باید سریع تر آیین نامه 

مربوط به نحوه اجرا را تهیه و ابلاغ کند تا کار سرعت بگیرد.

از ذخایر ارزی مردم استفاده شود
کارشناســان معتقدند آنچه سبب شده اســت پروژه واردات 
خودرو عملیاتی نشود و در حد ثبت سفارش و واردات محدود 
چند دستگاه باقی بماند، ریشه در چالش های ارزی کشور دارد. 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در مورد ارز مورد نیاز 
برای طرح واردات خودرو، گفت: دولت باید در آیین نامه واردات 
خودرو به طور دقیق تر موضــوع ارز را مطرح کند اما از آنجا که 
واردات خودروهای کارکرده سقف و محدودیتی ندارد، بنابراین 
به ارز قابل توجهی نیاز اســت که به نظر من می شود از ذخایر 

ارزی ای که در اختیار مردم است، استفاده کرد.
سیاهکلی ادامه داد: درواقع، خیلی از مردم ما درون منزل خود 
ارز دارند و علاقه مند هم هســتند که ارز خود را به کار بگیرند 
بنابراین چنانچه ما این ذخایر ارزی را به رســمیت بشناسیم و 
اجازه دهیم این ارزها به میدان بیایند، اساسا موضوع کمبود ارز 

در حوزه واردات خودرو هم برطرف خواهد شد.

خودرو

با شورای نگهبان به تعامل خواهیم رسید
عبدالجلال ایری، سخنگوی کمیسیون عمران مجلس نیز در گفت وگو با همشهری درخصوص اینکه شورای نگهبان 
تعیین سقف اجاره بها را مغایر با اصل85 قانون اساسی اعلام کرده، گفت: هنوز پیوست شورای نگهبان به مصوبه طرح 
ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها به دست ما نرسیده است که ببینیم ایراد اساسی به ماده)۱( و سایر بندها و 
تبصره ها چیست. آنچه مدنظر ماست این است که در مواقعی که شرایط بحرانی است و نیاز به ورود مجلس و دولت است 
شورای عالی مسکن، به ماجرا ورود داشته باشد و قیمت تعیین کند. البته قطعا در این ارتباط با شورای نگهبان به تعامل 
خواهیم رسید و مصوبه ظرف 3هفته آینده تدوین نهایی خواهد شد. آیین نامه هم تدوین شده است. وی درخصوص 
ضمانت اجرایی طرح ساماندهی مسکن و بازار اجاره بها نیز گفت: برای تک تک بندهای این مصوبه ضمانت اجرایی اعم 
از جنبه های تشویقی، کیفری، تنبیهی، مالیات و عوارض درنظر گرفته شده و مجلس نیز بر حسن موضوعات مختلفی 
که در مفاد قانون دیده شده است براجرای آن نظارت دارد. این طرح بیشتر جنبه های تنبیهی و تشویقی در زمینه های 
کنترل قیمت زمین، اجاره و مسکن است. تاکنون طرحی در این ابعاد گسترده نداشتیم که به مستأجران این مجوز را 

بدهد که طرح شکایت کنند. این اقدام مهمی است که به کمک مستأجران می آید.

مکث

از حق ایران درباره حقابه هیرمند 
کوتاه نخواهیم آمد

وزیر نیرو با بیان اینکه ذره ای از حق ایران درباره حقابه هیرمند 
کوتاه نخواهیم آمد، گفت: انتقال آب از دشــت تهلاب می تواند 

بخشی از نیاز سیستان وبلوچستان را تامین کند.
به  گزارش تسنیم، علی اکبر  محرابیان انتقال آب از دریای عمان 
به سیستان وبلوچستان، خراســان رضوی و جنوبی را از دیگر 

اقدامات دانست و افزود: این کارها در حال اجراست.
وی افزود: بانك جهانی گزارشی درخصوص وضعیت دسترسی 
به تامین آب شرب در مناطق شهری و روستایی در کشورهای 
مختلف منتشر کرد که براساس این گزارش ایران در سطح جهان 
و منطقه در وضعیت ممتازی قرار داشت. براساس این گزارش 
دسترسی ایران به آب شرب در شهرها 99.8۳درصد و در مناطق 

روستایی بیش از 8۲درصد ثبت شده است.
وی همچنین گفت: در جهان متوســط دسترسی به آب شرب 
شــهری 85درصد و آب روســتایی 59درصد است. همچنین 
در منطقه غرب آسیا دسترســی به آب شرب در بخش شهری 

8۳درصد و در بخش روستایی 69درصد ثبت شده است.
وزیر نیرو اذعان داشت: ایران در رده بالای کشورهای تامین کننده 
آب شرب شهری قرار دارد و در ســرعت تامین آب نیز در بین 
کشورهای دیگر رتبه خوبی کسب کرده که این موضوع حاکی از 

تأثیر افتتاح طرح های آبرسانی روستایی است.
محرابیان با اشاره به رونمایی از پیشخوان رصد منابع آب کشور 
گفت: با تحلیل اطلاعات می توانیم روش های جدیدی را طراحی 
و اجرا کنیم. اطلاعات مندرج دوره سوم آماربرداری را طی کرده 

که می تواند منبع موثقی برای مدیریت منابع آبی باشد.

اقدامات ضربتی بانک مرکزی برای 
تسهیل  پرداخت وام های خرد

معاون نظارت بانك مرکزی ضمن تشــریح اقدامات انجام شده 
در زمینه تسهیل گری پرداخت وام های خرد اعلام کرد: افزایش 
سقف تسهیلات قرض الحسنه، تعیین معیار جدید سهم تامین 
مالی خرد در ترازنامــه بانك ها، کاهش نــرخ ذخیره عمومی 
تسهیلات خرد در بانك ها و به روزرسانی سیستم اعتبارسنجی از 

مهم ترین اقدامات بانك مرکزی در این زمینه است.
به گزارش همشهری، ابوذر سروش با بیان اینکه بانك مرکزی 
به منظور تشویق شبکه بانکی در اعطای تسهیلات خرد معیاری 
تحت عنوان »ســهم بانك ها در زمینه تامیــن مالی خرد« در 
ترازنامه بانك ها ایجاد کرده اســت، افزود:  نحوه افتتاح حساب 
غیرحضوری، امضای الکترونیك و اســتفاده از زیرساخت های 
ســفته الکترونیــك، از دیگر اقدامــات بانك مرکــزی برای 

تسهیل گری در پرداخت تسهیلات خرد است.
وی افزایش تسهیلات قرض الحسنه خرد از ۲۰۰میلیون تومان به 
۳۰۰میلیون تومان برای اشخاص حقیقی و از 5۰۰میلیون تومان 
به 75۰میلیون تومان برای اشخاص حقوقی را از دیگر اقدامات 
بانك مرکزی در این زمینه عنوان کرد و افزود: در همین زمینه 
به طور موازی در ارتباط با تامین مالــی از طریق کارت مرابحه 
سقف اینگونه کارت ها نیز از ۲۰۰میلیون تومان به ۳۰۰میلیون 
تومان افزایش یافت و مقرر شد که بانك مرکزی در فروردین ماه 
هر سال نسبت به تعدیل احتمالی میزان تسهیلات قرض الحسنه 

خرد و کارت اعتباری مرابحه اقدامات لازم را انجام دهد.

واردات گوشت قرمز از آفریقا؛ 
به زودی 

قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی با اشــاره به انعقاد تفاهمنامه  
با کشــور آفریقا در حــوزه واردات دام و گوشــت قرمز گفت: 
برنامه ریزی کرده ایم که یك یا ۲مجموعه فعال در حوزه واردات 
دام ورود کنند و مذاکرات خود را انجام دهند. برآورد ما این است 
که طی یك ماه آینده بتوانیم نخستین تعاملات تجاری خود را در 

این حوزه انجام دهیم.
به گزارش ایســنا، علیرضا پیمان پــاک با بیــان اینکه یکی از 
موضوعات اصلی که در قاره آفریقا به دلیل شرایط اقلیمی و آب و 
هوایی وجود دارد تولید محصولات کشاورزی در ابعاد گسترده 
است، گفت: به واســطه مســائلی که به وجود آمده نیازمندیم 
بخشــی از احتیاج پروتئینی کشــور را از واردات تامین کنیم. 
حدودا یك میلیون تن مصرف گوشــت قرمز داریم که در حال 
حاضر ۱5۰ تا ۲۰۰هزار تن را وارد می کنیم. یکی از بهترین منابع 
در این بخش، منابع کشور آفریقاست. پیمان پاک با بیان اینکه 
یکی از محورهای اصلی فعالیت های بین المللی دولت سیزدهم 
ایجاد توازن در روابط تجاری و اقتصادی است، اظهار کرد: در حال 
حاضر کشورهای پیشرو در حوزه های بین المللی و کشورهای 
نوظهور مانند ترکیه و چین، توجه به بازارهای بکر و جدید دارند 
و بیشترین سرمایه گذاری در حوزه آفریقا را ابتدا چین و سپس 
ترکیه انجام می دهد. وی ادامه داد: بازارهای بزرگی در دنیا وجود 
دارد؛ اوراسیا، جنوب شرق آســیا، آمریکای لاتین و به خصوص 
قاره آفریقا که بازاری بکر با اقتصاد مناسب است. ۱۲۰۰میلیارد 
دلار تجارت حوزه آفریقاســت که بیش از حدود 6۰۰میلیارد 
دلار آن واردات و تقریبا همین مقدار صادرات است. در حقیقت 
این حوزه فرصت ویژه ای را بــرای ما ایجاد می کرد؛ فرصتی که 
تاکنون مغفول مانده اســت. وی با اشاره به حجم تجارت ایران 
با کشــورهای آفریقایی گفت: تراز تجاری  که در ابتدای دولت 
6۰۰میلیون دلار بود، در حال حاضر به ۱.۲میلیارد دلار رسیده 
است. قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: باید برای توسعه 
این تجارت به زیرســاخت های لجســتیکی، مسائل گمرکی، 
موضوعات پولی و مالی و حتی رفت و آمد نیز توجه شود. اینکه به 

آفریقا پرواز مستقیم نداریم، یعنی غفلت کرده ایم.

اخبار

هیأت وزیران، از سوی شورای نگهبان مغایر اصل85 قانون 
اساسی شناخته شد.

مشکل حل می شود؟ 
یــك مقــام آگاه در وزارت راه وشهرســازی در گفت وگو با 
همشهری درخصوص اینکه شــورای نگهبان تعیین سقف 
اجاره بها را مغایر با اصل85 قانون اساسی اعلام کرده، گفت: 
مسئله خاصی نیست و با یك اصلاح جزئی قابل رفع است و 
همین هفته توافقات و اصلاحات لازم انجام خواهد شد. شورای 
نگهبان تنها به مغایر بودن این ماده با اصل85 ایراد گرفته است. 
بر مبنای اصل85، مجلس نمی تواند اختیارات قانونگذاری خود 
درخصوص قیمت گــذاری را به صورت کلی به دولت تفویض 
کند و باید ضابطه بگذارد، لذا چون در ماده)۱( مجلس، دولت را 
مکلف کرده که قیمت گذاری کند آن هم بدون حدود و ثغور، به 
آن ایراد وارد کرده است.  وی افزود: شورای نگهبان خواستار این 
است که مجلس مشخصا حدود و ثغور قیمت گذاری را مشخص 
کند و می گوید مجلس ضابطه ای بگذارد تا مبتنی بر آن دولت 
قیمت گذاری کند. درواقع مجلس نمی تواند بدون تعیین حدود 
و ثغور، کار قیمت گذاری را به دولت واگذار کند. مجلس باید 
مشخص کند که دولت چند درصد می تواند قیمت را افزایش 
دهد. به گفته او، تمام ایراداتی که شورای نگهبان گرفته است و 

برایش مبهم است قابل حل است.
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